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Tips og ideer:
Genbrug af jord

Tekst og billeder af Finn Larsen

Jeg har igennem ca. 
30 år genbrugt min 
mineralske jord til 
kaktus og sukkulenter. 
Nede i min baghave 
har jeg konstrueret 
et to-kammer system 
netop til genbrug af 
kaktusjord. 
Selve kamrene er 

bygget af trykimprægneret træ, og i bunden 
er der lagt fliser for at undgå direkte kontakt 
med havens muldjord og dermed 
en indvandring af bl.a. regnorme. Hvis man 

har mulighed for det, kan man jo lige så godt 
spare en masse arbejde og en masse penge, i 
stedet for, hvert år, at indkøbe og hjemslæbe 
tungt materiale til blanding af jord til sine 
kaktus og sukkulenter. Det kan man gøre, 
mens man er ung, driftig og stærk, men som 
tiden går, er det en fordel at slippe for det 
grove arbejde. Så genbrug din jord! 
Hver gang du potter dine planter om, så 
smider du den brugte jord, gamle rødder og 
indtørrede planter i f.eks. en stor spand. Når 
spanden er fyldt, skal det hele sigtes igennem 
en sigte, som du kan se på billedet (Figur 2). 
Sigten er konstrueret til at passe til en 

Figur 1. Mit hjemmebyggede to-kammer-system til lagring og genbrug af jord til 
kaktus og sukkulenter.
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trillebør og er fremstillet af en simpel 
træramme, hvorpå der er påsat et mink- 
eller volierenet. Det tilbageholdte organiske 
materiale smides bort, og jorden i trillebø-
ren er klar til at hælde i genbrugskammeret. 
De to genbrugskamre udgør et meget enkelt 
system, hvor man fylder den brugte og 
sigtede jord i kammer # 1. Det fortsætter man 
med, indtil kammeret er fyldt op efter 5 – 6 
år eller mere. Kamrene er ikke overdækkede, 
og den brugte jord udsættes gennem flere år 
for al slags vejrlig og vinterens frost, som gør 
det af med de sidste rester af overlevende 
rod- og uldlus. Den lagrede jord bliver efter-
hånden godt gennemvasket af den megen 
regn i Danmark, og overskydende nærings-
stoffer etc. bliver vasket bort. Dog skal man 
huske at luge med mellemrum, idet danske 
ukrudtplanter også godt kan lide kaktusjord. 
Når man synes, at kammer #1 er fyldt op, 
skal jorden stikkes om, hvilket vil sige, at man 
skovler jorden over i kammer #2, som endnu 

Figur 2. Den hjemmelavede jordsigte anbragt 
på trillebøren. 

er tomt. På den måde kommer den nederste 
del, dvs. den ældste del af den brugte jord 
fra kammer #1 til at ligge øverst i kammer 
#2. Så er der helt frisk ny jord i kammer #2, 
som du nu igen kan bruge til dine kaktus og 
sukkulenter. På denne måde skaber man et 
cirkulært system, hvor jord som tidligere blev 
smidt bort nu kan genbruges gang på gang.
Den jord som jeg nu benytter fra kammer #2, 
er min såkaldte basisjord. Basisjorden er god 
til de fleste planter, men jeg har altid grus, 
pimpsten og kokos anbragt indenfor række-
vidde, så jeg altid kan tilføje lidt ekstra af det 
ene eller det andet, alt efter hvilke planter 
man skal bruge jorden til. Det fungerer 
næsten ligesom kunstmalerens palet, hvor 
man let kan blande den helt rigtige farve. 
På den måde øger man også med tiden sin 
mængde af kaktusjord, og det kan på sigt 
være nok så godt.

- Finn
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